

## Valérie BLANCHOT COURTOIS, President of Human Ventures

Graduate from Ecole Polytechnique (1989), PhD in Chemistry (1992). Knight of the French National Order of Merit (2010). Certified Coach of HEC Paris Executive Education (2019)

**Raison d'être:** to spark the release of the inner depth and trigger transformation

**Expertise fields:** innovation management, entrepreneurship, intrapreneurship, creativity, incubation, open innovation, energy & digital transition, business model & personal pivot, personal alignment, coaching

Valérie Blanchot Courtois is the president of **Human Ventures**, a training, consulting & coaching company she created in 2004 to transform her (then) 12-year experience in innovation management - but also her deep involvement within the start-up world - into economic value for her clients.



Human Ventures has developed several short or long **incubation** programmes whose aims are to accelerate innovation while helping people develop their own soft and technical skills on **entrepreneurship** and **intrapreneurship**.

She **co-founded** a **startup** in energy transition in 2010 (Dune Solutions, energy dashboards for executives). She was **transition CEO** of GreenLeaf (startup in home automation) from 2014 to 2018.

She is also a **business mentor** to various startup founders and for **NUMA's** specific programmes.

Since 2019, she is also active as a **personal coach to professionals facing complex situations in an uncertain context**.

She was an affiliated professor of SKEMA Business School from 2007 until 2019 where she led the SKEMA Innovation & Knowledge Cycle, a twelve conferences/year programme on disruption (164 conferences organized).

Valerie is also a **business angel** and has been investing in energy & digital transition startups since 2010.

Since Dec. 2017, she is the **Chair of PACA Est Incubator StartUp Selection Committee**.

Prior to that, she spent 12 years (1992-2004) in Gaz de France (now Engie), in which she held various management positions both at R&D, corporate and business unit levels.

**Clients:** ENGIE, ADEME, ArianeGroup, SBM Offshore, Sagemcom, LPS, MinesParisTech, CESI, GRDF, GRTgaz, ENDEL, NUMA, Reservoir Sun, Tractebel, Electrabel, Elengy, Suez, La Poste, Atlanpole, CARI, Saint-Gobain, ALSTOM, SKEMA Business School, Enedis, WIT, Incubateur PACA EST, Exhibit Group ...

[vbc@humanventures.com](mailto:vbc@humanventures.com) | +33 6 73 73 78 76

<https://fr.linkedin.com/in/valerieblanchotcourtois>

## Valérie BLANCHOT COURTOIS, Présidente de Human Ventures

Forte d'une expérience professionnelle riche et variée d'une trentaine d'années, Valérie Blanchot Courtois, présidente de **Human Ventures SAS**, met en mouvement les individus et les organisations en mobilisant sa raison d'être : **créer le déclic pour libérer la profondeur et impulser la transformation.**

Experte en **intrapreneuriat**, elle accompagne les grandes entreprises dans la mise en œuvre de leurs programmes d'incubation en coachant les équipes d'intrapreneurs ou de business développeurs afin de les faire évoluer vers une posture effectuale, particulièrement adaptée aux situations incertaines. Par ailleurs, elle conçoit et facilite des bootcamps courts (une demi-journée à deux jours) afin de challenger les business models et les équipes en phase de lancement ou de pivot. Avec son partenaire SKEMA Business School, elle conçoit et organise des formations-actions longues (6 jours) à l'intrapreneuriat, entrepreneuriat et au business développement en contexte d'incertitude (de l'ordre de 1 000 personnes formées), notamment pour **les experts professionnels** de haut niveau.



Plus récemment, elle a développé une activité d'**accompagnement** court des salariés et des particuliers **en situation de pivot personnel** et souhaitant se réaligner avec leur nature profonde (Parcours DeepSelfMap), ainsi qu'une activité de **coaching de dirigeants et managers** plus spécifiquement adaptée aux personnes ayant à gérer des **situations complexes dans un contexte d'incertitude.**

**Très impliquée dans les écosystèmes de l'innovation**, business angel (>2009), présidente du Comité de Sélection de l'incubateur PACA Est (>2018), elle a cofondé une startup de la transition énergétique (2010-12) et été CEO de transition d'une startup dans l'habitat connecté (2014-18). Elle a également occupé entre 1992 et 2001 une demi-douzaine de postes de management (20 à 150 personnes) dans une grande entreprise dans le secteur de l'énergie.

Valérie est diplômée de l'Ecole Polytechnique (X1986)

Docteure en Chimie Organique (Ecole Doctorale de l'Ecole Polytechnique, 1992)

Coach certifiée HEC (HEC Executive Education Coaching Expertise & Perfectionnement, 2019)

Chevalier de l'ordre national du mérite (2010)

**Méthodologies utilisées** : Effectuation, ISMA360, DesignThinking, LeanStartUp, DeepSelfMap, MBTI, enneagramme, ...

**Références clients** : ENGIE, ADEME, ArianeGroup, SBM Offshore, Sagemcom, LPS, MinesParisTech, CESI, GRDF, GRTgaz, ENDEL, NUMA, Reservoir Sun, Tractebel, Electrabel, Elengy, Suez, La Poste, Atlanpole, CARI, Saint-Gobain, ALSTOM, SKEMA Business School, Enedis, WIT, Incubateur PACA EST, Exhibit Group ...